
P E D A G O G I E K

er de verantwoordelijkheid voor nemen. Dan kom je al snel op 
ontwikkeling van burgerschap, iets dat heel belangrijk is in ons 
onderwijs. Bovendien blijkt in de praktijk dat er veel kerndoelen 
aan bod komen bij filosofieles. Denk aan mondelinge taalontwik-
keling, kunstzinnige oriëntatie, literatuur, actualiteit, oriëntatie 
op jezelf en de wereld en mens en maatschappij. 
Verder dragen filosofielessen bij aan persoonsvorming en aan 
meer begrip en daarmee respect voor de ander. Uit een Brits on-
derzoek blijkt dat er minder gepest wordt op scholen die filosofie 
in het curriculum hebben. Al met al zie ik zoveel voordelen dat 
het eigenlijk zonde is om filosofie niet te gebruiken in het onder-
wijs, het is haast onmisbaar.’ 
 
Vanuit Filosovaardig heb je lessen 
en materialen ontwikkeld en boe-
ken over filosoferen geschreven. 
Hoe ziet het eruit als een school 
jou in huis haalt?  
‘Dat is verschillend. Ik kom veel in plus-
klassen, dan geef ik een reeks lessen. Vra-
gen scholen mij voor reguliere klassen, dan koppelen ze filosofie 
vaak aan projecten, over cultuur, beeldende kunst of bijvoorbeeld 
poëzie. Vaak is dat één filosofieles in een groter geheel. Dat is ei-
genlijk wel te weinig om de kinderen en de leerkracht echt te laten 
ervaren wat filosofie is en hoe leuk en zinvol het kan zijn.  
De start van een filosofisch gesprek is belangrijk, dat moet een 
goede ‘denkprikkel’ zijn. Ik begin met een verhaal, een kunstwerk, 
een gedicht of een actualiteit. Iets dat vragen oproept of veront-

waardiging, zodat er iets gebeurt in de hoofden van de kinderen. 
Het spreekt de verbeeldingskracht aan, activeert het creatieve 
brein en dat kan zorgen voor nieuwe gedachtes bij de kinderen.’ 
 
Heb je een idee hoe het komt dat het overwegend 
plusklassen zijn die met filosofie aan de slag willen?  
‘Tja, daar speelt een vooroordeel, namelijk filosofie is moeilijk en 
je moet er slim voor zijn’. Maar mijn zoon stelde op zijn derde al 
filosofische vragen en hij is zeker niet de enige! Het zit in de mens 
om zich dergelijke vragen te stellen en als we dat niet hadden ge-
daan, hadden we nooit wetenschap gehad. Alle kennis die we heb-

ben, is gestart met filosofische vragen. 
Vinden we een antwoord, dan wordt dat 
wetenschap en andere vragen zullen altijd 
vragen voor ons blijven.’ 
 
Met andere woorden, filosofie is 
voor álle kinderen fijn en nuttig?  
‘Ja, absoluut! Intelligentie kan juist in de 
weg staan; mensen die veel snappen en 

weten, denken al snel: het zit zo, ze hebben vaker aannames. Een 
jongen in een plusklas was enorm op kennis gericht, alles wat we 
niet kúnnen weten, negeerde hij liever. Langzaamaan hoorde ik 
hem vaker dingen zeggen als: ‘Het hangt er vanaf, het kan zo zijn 
of juist anders.’ Bij de eindevaluatie vertelde hij dat hij had geleerd 
dat je altijd meerdere mogelijkheden kunt overwegen! 
Anderzijds kunnen de zogenoemde zwakkere leerlingen juist veel 
baat hebben bij filosofie. Als een kind moeite heeft met leren, bij-

Bij een filosofisch  
gesprek is een  
antwoord nooit  
goed of fout.

‘
’
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Filosoferen?  
Dat kan én doet iedereen!

LEREN FILOSOFEREN DIENT VELE DOELEN IN HET BASISONDERWIJS 

Voordat we ingaan op het nut van filosoferen, zou je 
onder woorden kunnen brengen wat filosoferen nu 
precies is? 
‘Jazeker. Er zijn veel vooroordelen over filosofie, de één vindt het 
vaag en zweverig, de ander juist te theoretisch en abstract. De 
waarheid ligt, zoals meestal, ergens in het midden. Scholen ver-
warren een filosofisch gesprek soms met sociaal-emotionele ge-
sprekken, maar daarin gaat het om gevoelens en ervaringen van 
individuen. Terwijl we met filosofie als het ware uitzoomen, op 
zo’n manier dat we het individuele loslaten en op zoek gaan naar 
wetmatigheden, inzichten of theorieën waar we allemaal iets aan 
kunnen hebben. We gebruiken dan de ratio om dingen te begrij-

pen en om sterker in het leven te staan. Filosofie beslaat daarmee 
een veel breder gebied; het gaat bijvoorbeeld over geluk en vriend-
schap, gelijkwaardigheid, maar ook over tijd, of ruimte, of het 
leven op zich.’ 
 
Filosofie roept ook vaak meer vragen op dan dat het 
antwoorden geeft?  
‘Ja, dat klopt. Het belangrijkste is dat filosofie ons brein aan het 
werk zet. Vaak hebben we snel een antwoord klaar, zonder al te 
veel na te denken. Onze hersenen hebben een lui stuk en een ana-
lytisch stuk en filosofielessen zetten juist dat analytische deel aan. 
Zo gaan kinderen echt nadenken over wat ze vinden of wat ze 
denken te weten. En ja, soms vinden ze dan geen antwoord maar 
nog meer vragen.’ 
 
Wat levert dat denken op voor kinderen op school, 
ofwel wat maakt filosofie zo geschikt voor de basis-
school?  
‘Met analytisch denken ontwikkel je het kritisch denken, dat is 
enorm belangrijk in deze tijd. We hollen vaak achter meningen 
aan, op social media vooral, denken snel dat iets zo is. Als kinde-
ren leren om goed over hun meningen na te denken, kunnen ze 

Kinderen zijn niet alleen op school voor taal, rekenen, geschiedenis en aardrijkskunde. Het onderwijs wil 

ook dat zij zich ontwikkelen tot sociale en verantwoordelijke burgers, die, zeker in deze tijd, goed nadenken 

over wat ze weten, denken, vinden en doen. Filosofie is bij uitstek geschikt om aan die ontwikkeling bij te 

dragen en zou als vak een plek verdienen in het curriculum.  
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TEKST MARRIGJE DE BOK 
FOTOGRAFIE SPANJER 

FABIEN VAN DER HAM 
 
Kinderboekenschrijver Fabien van der Ham kwam al vaak op scholen 
voor gastlessen, voordat ze zich in de filosofie specialiseerde. Het      
filosoferen is letterlijk aan de keukentafel begonnen. ‘Als er in een bos 
een boom omvalt maar er is niemand om het te horen, maakt dat dan 
wel geluid?’ Met die vraag wist ze haar drie kinderen te boeien en 
bracht ze het gedoe aan tafel tot rust. Fabien wilde er verder mee, 
volgde een opleiding, ontwikkelde materialen, spellen en lessen, ging 
bloggen en schreef sindsdien alleen nog kinderboeken over filosofie. 
Ze geeft alles zelf uit via haar bedrijf Filosovaardig, traint leerkrachten 
en geeft filosofielessen op scholen.  
Kijk voor meer informatie op Filosovaardig.nl. 

Ik heb geleerd dat 
je altijd meerdere 

mogelijkheden kunt 
overwegen! 

‘
’
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Op het gevaar af dat ik bij de generatie ga horen die vroeger alles beter vond, ga ik toch een beetje terug in de tijd. De tijd dat 
scholen nog bij een vereniging hoorden en het schoolbord nog zwart (of groen) was. Het bestuur van de school werd gekozen 
door de leden en jaarlijks moest het bestuur verantwoording afleggen aan diezelfde leden tijdens de jaarlijkse ledenvergadering. 
Die vergaderingen waren elk jaar weer een verrassing wat betreft de opkomst. Meestal was het trekken en duwen om voldoende 
leden binnen te krijgen. Want voor belangrijke beslissingen was er een quorum nodig. 

Natuurlijk waren er ook weer creatieve oplossingen om onder dit 

vereiste minimale aantal stemgerechtigde leden uit te komen. In 

de polder werd dit jaarlijkse ritueel de bitterballenvergadering ge-

noemd, omdat er als trekkertje bitterballen werden geserveerd. 

Tegenwoordig zou je een heel warm buffet moeten aanbieden 

om leden te trekken. Die lage opkomst had ook een groot risico 

wanneer een kleine groep haar mening wilde doorzetten. Im-

mers, bij een kleine opkomst waren er weinig leden nodig om 

een besluit te forceren. Al deze bezwa-

ren hebben ertoe geleid dat de meeste 

verenigingen zijn opgegaan in een 

stichting en in plaats van een bestuur en 

leden hebben we het toezicht geprofes-

sionaliseerd. Het woord ‘governance’ 

deed zijn intrede en de Raad van Toe-

zicht werd het orgaan dat de belangen 

van de ‘stakeholders’ moest gaan be-

hartigen.   

 

Over het algemeen gaat dat prima. Net als vroeger merk je er 

niet zoveel van wanneer de leden van de RvT het goede voor-

hebben met de scholen en willen luisteren naar wat er binnen 

het onderwijs leeft. Maar er zit ook een andere kant aan deze 

medaille. De leden van het toezichthoudend orgaan kiezen el-

kaar en hoeven aan niemand verantwoording af te leggen. 

Waren de bestuursleden vroeger goedwillende vrijwilligers, te-

genwoordig worden de toezichthouders hiervoor betaald. Met 

het professionaliseren van het toezicht is het een betaalde be-

zigheid geworden. De leden van de RvT bepalen zelf de hoogte 

van de toelage. Gelukkig zijn er richtlijnen, opgesteld door de 

VTOI (vereniging voor toezichthouders in het onderwijs). De toe-

lage mag maximaal 10% zijn van het salaris van de bestuurder 

en dat kan dus nog flink in de papieren gaan lopen. Maar wat ik 

nog veel belangrijker vind, er is geen democratisch orgaan waar-

aan de RvT verantwoording moet afleggen. Het model met een 

Raad van Toezicht is over komen waaien vanuit het bedrijfsleven. 

Alleen kan daar de raad van commissarissen nog teruggefloten 

worden door de aandeelhouders. Binnen het onderwijs zijn er 

geen aandeelhouders en de zogenoemde ‘stakeholders’ heb-

ben geen formele mogelijkheid om in te grijpen. Zoals eerder 

gezegd gaat het meestal goed, maar de 

laatste tijd hoor ik toch regelmatig dat 

het fout gaat, bijvoorbeeld dat goed 

functionerende bestuurders op een zij-

pad worden gezet en bestuurlijke fusies, 

tegen de wens van de medewerkers in, 

worden doorgezet of juist gestopt door 

de RvT. 

 

Ik pleit niet voor het terugdraaien van de 

tijd, maar wel voor het opvullen van het democratische gat dat 

is ontstaan met het weggooien van het verenigingsbadwater. 

Niet alleen een ‘good governance’-

code maar ook een democratisch 

gekozen orgaan dat, wanneer 

het belang van het onder-

wijs in het geding is, kan 

ingrijpen. Want soms 

begin ik toch weer een 

beetje terug te verlan-

gen naar die gezellige 

bitterballenvergade-

ringen. 

Herman Langhorst is voorzitter College van Bestuur Stichting KindPunt; kindcentraal onderwijs van 0 tot 12. 
Een stichting met vijf kleurrijke, breed toegankelijke scholen met een christelijke identiteit. Hij streeft naar optimale 
ontplooiing voor alle leerlingen binnen een veilig klimaat. Iedereen moet zich gerespecteerd en geaccepteerd voelen. 

HERMAN LANGHORST VOORZITTER COLLEGE VAN BESTUUR STICHTING KINDPUNT

C O LU M N

Bitt erbal l envergad er ing

Een goudvis in de zee 

Een goudvis in de zee is het nieuwe kinderboek over filosofie van Fabien van der Ham. Het is geschreven voor kinderen 
van 4 tot 7 à 8 jaar. ISBN 978-90-81-97178-2 | Prijs € 21,50.  
 
Het boek bestaat uit tien geïllustreerde verhalen, gebaseerd op uitspraken van kinderen zelf. Bij elk verhaal staat een 
stukje over denkbeelden van een bekende filosoof. Dat maakt het boek voor langere tijd bruikbaar; een verhaaltje 
voor de kleuter, verdieping met de ‘filosofieweetjes’ voor de wat oudere kinderen.  
 
Fabien: ‘Filosoferen met kleuters is mooi, zij zitten nog niet vast in kennis en reageren heel puur. Het is frappant hoe      
filosofisch jonge kinderen kunnen denken. Zo zei een meisje bij een gesprek over tijd: ‘Soms kijk ik naar de klok en 
dan denk ik: tijd is gewoon bedacht. De klok hebben grote mensen bedacht zodat we op dezelfde tijd naar school 
gaan. Maar het bestaat helemaal niet echt.’ Daar denk ik na afloop echt nog even over na.’

voorbeeld door dyslexie, maar wel goed 
kan filosoferen, krijgt het daarmee een 
enorme opsteker. Eén meisje was heel on-
zeker omdat ze altijd zo twijfelde, maar 
dat maakte haar juist een goede filosofe. 
Door haar twijfel ontdekten we met de 
groep nieuwe en interessante standpun-
ten. In feite kan iedereen filosoferen en 
sterker nog, iedereen filosofeert al van nature.’ 
 
Hoe zou jij het graag zien, zoveel mogelijk leerkrach-
ten laten trainen om zelf filosofieles te geven of kunnen 
scholen beter vakleerkrachten zoals jij inhuren?  
‘Misschien beide en het zou mooi zijn als er op de pabo aandacht 
voor is. Dan zou dat samen moeten gaan met een andere manier 
van denken, wat meer loslaten, openstaan voor allerlei meningen, 

minder strikt zijn in ‘hoe het hoort’. 
Leerkrachten zijn opgeleid om sturend te 
zijn, naar het juiste antwoord toe. Ze 
hebben ook veel invloed op de persoons-
vorming van kinderen, op wat hoort of 
niet, of goed is of niet. Maar bij een filo-
sofisch gesprek is een antwoord nooit 
goed of fout en moet de leerkracht juist 

heel neutraal zijn. Dat kan best lastig zijn om je eigen te maken.  
Anderzijds, goede filosofielessen geven is een vak apart, dus het 
is ook goed om daar specialisten voor in te schakelen.  
Ik geef veel trainingen aan leerkrachten, er zijn er steeds meer die 
vanuit hun eigen interesse in de klas aan de slag gaan met filosofie. 
Schoolbreed gaat het nog wat trager. Maar het komt via die leer-
krachten wel bij de directies terecht en ik hoop dat het zich zoals 
een olievlek uitbreidt.’  
 

Soms kijk ik naar 
de klok en dan 
denk ik: tijd is  

gewoon bedacht.

‘
’

Meestal was het 
trekken en duwen 

om voldoende leden 
binnen te krijgen.

‘
’




